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Bütün yaþamým boyunca, fikirleri, düþünceleri,

öðretim üyeliði, idareciliði, aile yapýsý, uygarlýðý gi-

bi daha nice özellikleri ile hep örnek aldýðým, ama

henüz hiç bir özelliðine tam ulaþamadýðým deðerli

insan, sevgili hocam Prof. Dr. Turhan Akbulut’u,

bu kýsacýk yazýda size tanýtmaya çalýþacaðým. Bu

tanýtýmda eksiksiz ve objektif olabilmek için, sevgi-

li hocamýn kendi aðzýndan kaydettiðim, yaþam hi-

kayesini sizlere bire bir aktarmak istiyorum.

“Hayatýmýn nasýl baþlayýp, nereye gittiðini kes-

tirmem mümkün olmadý. Ankara lisesi’ni bitirince

seçeceðim mesleði düþündüm ve mühendis olmaya

karar verdim. Hayatta örnek almak istediðim tek

adam, teyzemin oðlu Prof. Dr. Nusret Fiþek, o sýra-

da týbbiyenin son sýnýfýnda idi ve bana “Býrak mü-

hendisliði gel týbbiyeye” dedi. Ben de sonuçta týb-

biyeye girdim. 1942-43 Ýstanbul Üniversitesi Týp

Fakültesi’nden mezun olduktan sonra, Cerrahpaþa

ve Þiþli Çocuk Hastane’lerinde dahiliye uzmanlýðý

eðitimine baþladým, bir temmuz günü imtihan bitti

ve ben dahiliye uzmaný oldum. Hocam rahmetli

Dr. Kemal Saracoðlu beni þef muavini olarak istedi

ve bakanlýktan kadro talep etti. Gerekli formalite-

ler zaman alacaðýndan ve o an bir iþ bulmam ge-

rektiðinden, ertesi gün, Sümerbank Hereke Fabri-

kasý’ndaki saðlýk bölümünde dahiliye uzmaný kad-

rosuna baþvurmak için, eþim Piraye ile beraber He-

reke’ye hareket ettik. 1949’larda Hereke’nin yolu

falan yoktu. Günde 5 defa banliyö treni geçerdi,

biz de tren ile Hereke’ye geldik ve iþletme müdü-
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Prof. Dr., Yeditepe Üniversitesi Temel Bilimleri Bölümü,

Ýþçi Saðlýðý Öðr. Üyesi

rünü bulduk. Çalýþmak istediðimi söyledim. Biz

müdür ile konuþurken kapý açýldý ve beyaz gömlek-

li, sonradan saðlýk memuru olduðunu öðrendiðim

birisi, 5 iþçi ile birlikte içeri girdi. Gelenler, iþçi

temsilcileri idi. Konuþmamýz kesildi ve gelenler

müdüre þikâyette bulundular. “Bu yörede yeterli

doktor olmadýðýndan hasta aile bireylerimizi Ýz-

mit’e götürüyoruz. Burada saðlýk bölümünün ba-

þýndaki doktor cerrah olduðu için buna mecbur ka-

lýyoruz.” dediler. “Ýzmit’teki Dahiliye ve Çocuk uz-

manlarýnýn verdikleri ilaçlarýn enjeksiyonu için, iþ-

letmenin saðlýk bölümüne baþvuruyoruz.” diye de-

vam ettiler. O tarihte penisilin ufak özel þiþelerde

verilir, önce sulandýrýlýr ve sonra enjekte edilirdi.

Gelen iþçiler, saðlýk memurunun bunu yapamadýðý-

ný, baþhekimin ise “ilacý kim verdiyse, gidin ona so-

run” dediðini ve çok müþkül durumda kaldýklarýný

belirttiler. Bunlar konuþulurken müdür bana baký-

yordu. Saðlýk memuruna “Kardeþim bu çok kolay

bir iþ, ver bana penisilin þiþesini hemen göstere-

yim.” dedim ve gösterdim. Müdür bey, iþçilere dön-

dü ve “Doktor bey burada dahiliye mütehassýsý o-

larak çalýþmayý düþünüyor.” dedi ve iþçiler odayý

terk ettiler. Müdür bey, þartlarý anlattý. Lojman ve-

receðini ve çok uygun ücretle çalýþacaðýmý belirtti.

Düþüneceðimi söyledim ve ayrýldýk. Piraye’ye “gi-

delim baþhekimle tanýþalým ve iþ yerimizi bir göre-

lim” dedim. Baþhekim ile konuþmamýzda müspet

bir intiba edinmedim. Sonuçta, karý koca birbiri-

mize baktýk ve burada çalýþýlmaz dedik ve Here-
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ke’den ayrýlmak üzere istasyona hareket ettik. Tre-

ni beklemek üzere peronda dolaþýrken, biraz evvel

Müdür’ün yanýnda gördüðümüz iþçi temsilcileri ya-

nýmýza gelerek,  “Doktor bey, fabrikadan ayrýlýrken

baþhekim ile  görüþtüðünüzü biliyoruz ve bu görüþ-

meden sonra da burada kalmayacaðýnýzý da tahmin

ettik. Ama biz size söz veriyoruz hep arkanýzda o-

lacaðýz ve yardýmda bulunacaðýz.” dediler. Ýþçi

temsilcilerinin bu davranýþý bizi çok etkiledi ve

“kalýp, çalýþalým” dedik ve iþe baþladým. Ben iyi bir

dahiliyeci olarak ve hastanede çalýþmayý hedefle-

miþ bir hekim olarak, iþletmede ne yapacaðýmý bil-

miyordum. O tarihlerde fakültelerde iþçi saðlýðý e-

ðitimi de yoktu. Görevim ne idi, “Hasta bakmak

mý?”,  “Aþý yapmak mý?” diye düþünmeye baþladým.

O tarihlerde Türki-

ye’nin iþçi saðlýðýndaki

önderlerinden biri olan

Mensucat Santral’in iþ

yeri hekimi Dr. Osman

Nuri Özgen’in “Endüst-

ri Saðlýðý” isimli bir ter-

cümesi elime geçti. Bu

kitap ve doktor bey ile

görüþmelerimiz bana bi-

raz yolumu gösterdi.

Hemen Fransa’ya mek-

tuplar yazarak kitaplar

ve “Meslek Hastalýklarý

Arþivi” isimli dergiyi getirtmeye baþladým. Oku-

dukça ufkum açýldý. Bu mecmualarda yorgunluk,

sürmenaj, iþçi beslenmesi v.d. gibi, bir dahiliye mü-

tehassýsý için, o tarihte duyulmamýþ konular vardý

ve bu sahadaki açlýðýmý devamlý olarak okuyup uy-

gulayarak geçirmeye çalýþtým. Bir yýl sonra Bur-

sa’ya Sümerbank Fabrikasý’na baþhekim ve dahili-

ye mütehassýsý olarak atandým. Burada 4.500 iþçi

çalýþýyordu ve orasý benim için çok önemli ve uy-

gun bir araþtýrma merkezi oldu. Dahiliye uzmanlý-

ðýný býrakmýþtým. Bütün uðraþým, çalýþanlarýn sað-

lýk durumlarý ile ilgili bu yeni alanýn, bilimsel yö-

nünü incelemek ve bu geniþ iþçi kitlesi üzerinde a-

raþtýrma yapmak oldu. Bu 1952’den 1962’ye kadar

devam etti. 1956’da “Ýþyeri Hekimliði ve Ýþyerinde-

ki Medikososyal Problemler” isimli kitabýmý kendi

imkânlarýmla bastýrdým. O tarihte böyle duyulma-

mýþ bir konu hakkýndaki kitabý büyük bir masrafla

bastýrmak, bastýran için bir riskti. Ancak Sümer-

bank Genel Müdürlüðü ve o tarihteki Sanayi Ba-

kanlýðý bu giriþimimi ve uðraþýmý deðerlendirerek,

karþýlýk olarak beni, geliþtirmek için karar aldýlar.

O tarihte Türkiye’de geliþebileceðim bir yer olma-

dýðý için, yurt dýþýna Fransa’ya Sorbonne Üniversi-

tesi’ne gönderildim. Fransa’nýn en büyük iþçi saðlý-

ðý hocasý ve organizatörü olan Prof. Dr. Dessoiel

benim ufkumu daha da geniþletti. Yurda dönünce,

Merinos’taki görevime devam ettim. 1960 yýlýnda,

27 Mayýs Ýhtilali’nin yerel idarecileri, iþçilerle bu

kadar uðraþan, siyasi görüþünü her zaman çok açýk

olarak belirten ve demokrat partide yöneticilik ya-

pan bir kiþinin Merinos’ta çalýþmasýnýn doðru ol-

madýðýna karar verip iþime son verdiler ve açýkta

býraktýlar. Daha sonra, baþvurum üzerine SSK, be-

ni Diyarbakýr Hastanesi Baþhekimliði’ne uygun gö-

rüp atadý. Altý ay sonra

Kütahya Azot Fabrikasý

Baþhekimliði’ne geç-

tim. Orasý benim için

yepyeni bir araþtýrma a-

laný oldu. Fabrikada

1.000 kiþi çalýþýyordu

ve çok çeþitli zehirli ga-

za maruz kalýyorlardý.

Zehirli gazlarýn etkisi

ve korunma usulleri

hakkýnda iki sene çalýþ-

tým. 1964’te Çalýþma

Bakanlýðý, ILO’nun 81

Sayýlý Sözleþmesi’ne göre, yalnýz, bu alanda yetiþ-

miþ kiþilerden oluþan “Ýþ Güvenliði Müfettiþleri”

teþkilatýný Ýstanbul’da kurdu. Grup Baþkanlýðý’na,

çok deðerli meslekdaþým ve Türkiye’de iþçi saðlýðý

konusundaki öncülerden olan Dr. Ýsmail Topuzoð-

lu seçildi. Teþkilat, yalnýz hekimler ve mühendis-

lerden ibaret 40 müfettiþten oluþuyordu. Büyük bir

hýzla ILO’nun istediði þekilde çalýþmalar yapmaya

devam ettik. Bu arada Dr. Topuzoðlu merkeze alýn-

dý ve ben grup baþkaný oldum. En büyük sýkýntýmýz,

bu alanda eðitim ve uygulama yapacak bir referans

müessesesinin olmayýþý idi. Bu sýkýntýyý hep çektik

ve halen de çekmekteyiz. Bir gün Dr. Topuzoðlu

bana “ILO’nun iþçi saðlýðý direktörü Prof. Dr. Par-

magianni bir gün için Ýstanbul’a gelecek kendisi i-

le görüþelim ve Türkiye’de bir iþçi saðlýðý ve iþ gü-

venliði merkezi kurulmasý için Birleþmiþ Milletler

Teknik Yardým Fonu’ndan desteðini isteyelim.” de-

di. Bunun için bir proje hazýrlamak üzere ILO’nun

da yardým edeceðini söyledi ve sonuçta bu proje
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Ý Ühayata geçti. Bugün adý ÝSGÜM olan kuruluþ böy-

le oluþturuldu. Fakat, bütün bu geliþmelere raðmen

ben bazý olaylardan dolayý rahatsýz idim. Ýþ güven-

liði müfettiþleri istediðim performansý gösteremi-

yorlar ve üstelikte teþkilata siyasi nedenlerle ilgisi

olmayan kimseler atanýyor idi. Bu rahatsýzlýðýmý

bakanlýða ilettim. Bakanlýk da beni çalýþma müþa-

viri olarak önce Hollanda’ya, üç sene sonra da Bel-

çika’ya nakletti. 7 sene yurt dýþýnda kaldýktan son-

ra, Ankara’ya döndüm. Bu müddet zarfýnda çeþitli

kongrelerde ve ülkelerde farklý farklý uygulamalar

gördüm. Bakanlýk Müþaviri ve Araþtýrma Kolu

Baþkaný iken Ýstanbul Týp Fakültesi, Koruyucu He-

kimlik ve Sosyal Týp Doçentliði’ne atandým (yurt-

dýþýndayken doçent imtahanýna girmiþ ve doçent

olmuþtum). Üniversitede deðerli meslekdaþým

Prof. Dr. H. Hilmi Sabuncu ile tanýþýp, birlikte ça-

lýþmaya baþladým. 1984’de YÖK Kanunu’na göre

profesör olarak 19 Mayýs Üniversitesi Týp Fakülte-

si Halk Saðlýðý Bölümü’ne öðretim üyesi ve rektör

yardýmcýsý olarak atandým. 1992’de emekli oldum

ve Ý. Ü. Onkoloji Enstitüsü’nde kanser epidemiyo-

lojisi konusunda ders vermek üzere sözleþmeli öð-

retim üyesi olarak atandým ve üç sene kadar önce

oradan da ayrýldým. 1986’da Samsun’da iken TTB

genel baþkaný, Prof. Dr. Nusret Fiþek telefon etti ve

“iþ yerlerinde hekimlik yapabilmek için tabip oda-

larý izni gerekiyor. Biz hekimlerin üniversitelerde

bu alanda yeterli bilgi almadýklarýný biliyoruz. Bu

TTB için bir sorumluluktur. Acaba iþyeri hekimi

olmak isteyen hekimlere bir seminer yapabilir mi-

yiz?” diye sordu. Planladýk ve sonunda seminerler

baþladý. SSK’nýn çok deðerli elemanlarý, iþçi saðlý-

ðýna büyük önem vermiþ olan ve yurt dýþý uygula-

malarýný iyi bilen Dr. Engin Tonguç ve Dr. Haldun

Sirer’le ve diðer arkadaþlarýmla bir seminer ekibi o-

luþturduk. Ýlk seminer Ýstanbul Tabip Odasý’nda

45-50 hekimin katýlýmý ile yapýldý. Seminerde, ilk

konuþmayý “Çaðdaþ Saðlýk Anlayýþý” konusunda

Prof. Dr. Nüsret Fiþek, ikinciyi ise ben “Ýþçi Saðlý-

ðýna Giriþ” adý ile anlattým. Karþýmda yaþý benden

büyük bir çok hekim vardý. Bu seminerlerde, “Ar-

týk emekliliðin sonuna gelmiþ olan bu kitleye ne

verilebilir?” diye düþündüm. Ama bir müddet son-

ra kurslar, gençlerle doldu. Bu gün 30 bin hekim

bu olanaktan yararlandý. Kuþkusuz, istediðimiz dü-

zeyde bir eðitim hazýrlayamamanýn acýsýný hep his-

settim. Bürokratik alanda, siyasi alanda çok çaba

göstermeme raðmen buna muvaffak olamadým.

Bugün yerimi terk ettiðim genç arkadaþlarýmýn gi-

riþimlerinde ilerlemelerini hep isterim. Ümidim, bu

alanda geliþmelerin, çok hýzlý olarak süreceðidir.

Buna, beraber çalýþtýðýmýz bütün arkadaþlarýmla

birlikte inanmak istiyorum.”

Sevgili hocamýn hayatýný incelediðinizde, saný-

yorum yazýnýn baþlýðýndaki “Ýþçi Saðlýðýnýn Babasý”

nitelemesinin hafif kaldýðýný görüyoruz. Bir avuç

insanýn 1950’lerde baþlatýp geliþtirdikleri Ýþçi Sað-

lýðý konusuna günümüzde eklenen çok fazla bir þe-

yin olmadýðýný da açýkça görüyoruz. Hatta bazý a-

lanlarda gerilemenin bile var olduðundan bahset-

mek mümkün. Ýþ saðlýðý konusunda, bu idari ve bi-

limsel savaþta onlarýn yol göstericileri yoktu. Bize

ne mutlu ki, onlar, hala baþvurabileceðimiz kiþiler

olarak hep yaný baþýmýzda. Bizim bilim aramak için

uzaklara gitmemize gerek yok.

Sevgili hocamýn ve keza bu etkinliðe katýlan

bütün hocalarýn en zevk aldýðý hizmet, þüphesiz

TTB’nin Ýþyeri Hekimliði Sertifika Kurslarý idi.

Kendisine hatýralarýný sorduðumda zevkle þunlarý

söyledi :  

“Seminerlerde, hemen hemen her yerde,

doktor arkadaþlarýmýzýn bazýlarý, “Hocam yaþýnýz

kaç?” diye sorarlardý. Ben de “Kronolojik yaþýmý

mý, biyolojik yaþýmý mý soruyorsunuz?” diye þaka i-

le karýþýk cevap verirdim. Hele bir keresinde genç

bir doktor hanýmýn yanýma gelip boynuma sarýlýp

mavi boncuk taktýðýný hiç unutamam. Beni en çok

duygulandýran seminer sonrasý aldýðým mektuplar

olmuþtur. Seminere katýlanlarýn bir çoðu, “Bizim

hayat felsefemizi deðiþtirdiniz, ufkumuzu geniþlet-

tiniz.” diyerek, mutluluðumu bir kat daha artýrmýþ-

lardýr. Esasen bu ilerlemiþ yaþýma raðmen Türki-

ye’nin dört köþesine gidebilmemin, günde sekiz sa-

at ders verebilmemin asýl nedeni, meslektaþlarýmýn

bu sahadaki ilgileri ve beni motive etmeleri olmuþ-

tur. Kuþkusuz diðer bir motivasyon nedenim, semi-

nerlere katýlan bütün öðretim üyelerinin tam bir a-

ile baðý þeklinde birbirine sarýlmýþ olmalarýydý, on-

lara teþekkür ediyorum.”

Biz de, sevgili hocamýzý, meslek seçiminde yön-

lendiren Prof. Dr. Nusret Fiþek’e; yýllar önce Here-

ke istasyonunda hocamýzýn yolunu kesen ve iþçi

saðlýðý alanýna kazandýran iþçi temsilcilerine; yazdý-

ðý kitabý görerek, duyarlýk gösteren ve hocamýzýn

geliþmesi için olanak tanýyan genel müdürlere, ba-

kanlara teþekkür ediyoruz.

Biz sizinle güçlüyüz hocam!.�




